
 

Kalorimetrický seminář_2022 se konal po dlouhých dvou letech 

 

42. Kalsem se nám podařilo uspořádat v květnu 2022 v Karlově pod Pradědem 

v Jeseníkách.  

Letošní Kalsem jsme připravovali v době končícího covidu a na počátku války na 

Ukrajině, kdy nebylo téměř nic jisté. Ale přesto jsme to riskli. Těšili jsem se na naše 

dlouholeté kolegy a přátele. S obrovskou radostí jsme zjistili, že to bylo vzájemné.  

Ten předešlý, 41. Kalorimetrický seminář (Kalsem,) se konal v květnu v roce 2019. 

Pak začal covid, a problémy s ním spojené, a utekly dlouhé dva roky. Kalsemu se letos 

zúčastnilo 45 účastníků z vysokých škol, ústavů akademie věd, z průmyslových podniků a 

rovněž zástupců firem dodávajících experimentální zařízení pro termickou analýzu.  

 

Témata přednášek - historie, vývoj 

V průběhu let se témata Kalsemů postupně částečně obměňovala. Nejdříve tak, jak se 

vyvíjela samotná kalorimetrie, později se přidávaly další metody termické analýzy. V 

současnosti jsou témata příspěvků kombinací některé z metod termické analýzy a dalších 

metod použitých pro studium materiálů. Kalorimetrie a termická analýza však stále zůstává 

tím, co účastníky spojuje. V průběhu třídenního semináře odezněly příspěvky, jejichž 

zaměření se dá rozdělit do několika okruhů: termodynamika a termická analýza, biologické 

materiály, nekrystalické materiály a stavební materiály. Zástupci předních světových firem 

v oboru termické analýzy představili nejnovější přístroje a nově rozvíjené experimentální 

techniky a konkrétní témata přednášek se pohybovala od termických vlastností skel a kinetiky 

krystalizace podchlazených tavenin přes tepelné vlastnosti stavebních materiálů, využití 

biomasy, akumulaci energie v rostlinách, ochrany rostlin vůči nízkým teplotám, fázové 

přeměny tenkých vrstev polymerních materiálů až po termické chování magnetických látek. 

  

Zvané přednášky  

Stalo se již tradicí zařadit do programu Kalsemu i zvané přednášky. Některé z nich se 

týkají termické analýzy a některé bývají na obecná nadčasových témat. Velmi zajímavá byla 

letos zvaná přednáška profesora Jndřicha. Leitnera (VŠChT. Praha): Studium tání a tuhnutí 

organických látek pomocí DSC.  Tradičně nadčasové, ale zároveň i aktuální byly přednášky 



profesorky Martiny Bečvářové (MFF UK): První česká doktorka matematiky a docenta 

Jindřicha Bečváře (MFF UK): Josef František Smetana, fyzik a astronom vybočující z řady. 

. 

Neformální diskuse 

To, co považujeme za jednu z předností Kalsemu, jsou neformální setkání kolegů - 

neformální večerní výměny názorů a diskuse, které přinášejí nové podněty a mnohdy nové 

úhly pohledu na studované problémy. Bývá zde domluvena i řada konkrétních spoluprací.  

 

Doufejme, že se nám podaří zorganizovat 43. Kalsem a to v už roce 2023.  

 

Za kolektiv organizátorů 

(doc. J. Holubová, prof. Z. Černošek, oba KOAnCh, FChT, UPCe, prof. J. Leitner, VŠCHT 

Praha a doc. P. Svoboda, MFF UK)  

 

Eva Černošková 

 

Informace o tomto i minulých seminářích, zvané přednášky, fotografie z akcí, rovněž také 

seznam vybraných monografií o termické analýze a další zajímavé odkazy je možno najít na 

http://www.icpf.cas.cz/ehlt/oscht/.  
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